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از جامعه چه خبر؟

تدوین دستورالعمل طرح نور 
دستورالعمل دادستانی کل کشور برای اجرای مطلوب طرح 
نور فراجا به زودی ابلاغ می شود. دادستان کل کشور با اعلام 
این خبر گفته است که به زودی دستورالعملی برای اجرای 
مطلوب طرح نور به فراجا ابلاغ می شود. محمد موحدی آزاد 
با بیان اینکه کلیــات طرح نور فراجا مورد تایید اســت و از 
اقدامات قانونی آنان حمایت می کنیم، گفت: »برای اجرای 
صحیح طرح، دســتورالعملی از سوی دادستانی کل تهیه 
شده و به زودی به فراجا ابلاغ می شود. برخی ناهنجاری های 
اجتماعی امروز در حوزه عفاف و حجاب در ســطح جامعه، 
آثار همان قانون غلط کشــف حجاب رضاخانی اســت که 
دشــمن به دنبالش بود.« دادستان کل کشور با تاکید بر در 
اولویت بودن جرائم سازمان یافته در فضای حقیقی و مجازی 
در حوزه عفاف و حجاب، گفت: »لازم است در اجرای طرح 
نور؛ نکاتی به مانند تقویت نقاط ایجابی، سطح بندی درباره 
بدحجابی در نظر گرفته شــود و تمرکز بــر برخورد با جرائم 
ســازمان یافته و درباره شل حجابی توصیه و تأکید ما انجام 

اقدامات ارشادی با رویکرد متنبه شدن افراد است.« 

افزایش تعرض به جنگلبانان 
فرمانده یگان حفاظت سازمان منابع طبیعی و آبخیزداری 
از افزایــش تعرض به مامــوران منابع طبیعی از ســوی 
متخلفان در سال جاری خبر داد و افزایش حمایت های 
حقوقــی و قضایی را بــرای پیشــگیری از این حملات 
مؤثر دانســت. به گزارش ایســنا، علی ملکی آهنگران 
دراین باره گفت: »در فروردین ماه ســال جاری ۱۵ مورد 
تعرض به مامــوران نیز حین انجام وظیفه داشــتیم که 
۳۶ درصد نسبت به مدت مشابه سال قبل افزایش یافته 
اســت. یکی از دلایل آن حضور بیشــتر آنان در میدان و 
تلاش برای اجرای قانون اســت.« او ادامه داد: »به طور 
قطــع افزایش حمایت هــای حقوقی و قضایــی به ویژه 
حمایت های اجتماعی می تواند دراین زمینه مؤثر باشد. 
قدم اول باید فرهنگسازی برای مردم باشد تا آنان بدانند 
ماموران منابع طبیعی امانتدارند و حفاظت از جنگل ها و 
منابع طبیعی به عنوان یک گنجینه ارزشمند برعهده آنان 

است تا سالم به دست نسل های آینده برسد. 

 واکنش وزارت بهداشت 
به »روغن های آلوده« 

سازمان غذا و دارو به ماجرای محموله روغن آفتابگردان 
آلوده به سموم دفع آفات که از طریق استان هرمزگان به 
کشور وارد و گفته شده بخشی از آن به قصد توزیع ترخیص 
شده است، واکنش نشان داد. براساس گزارش ها اخیراً 
دســتور ترخیص بیش از ۴۷ هزار تن از آن ها و توزیع در 
کشور صادر شده اســت. حالا یوسف صادقیان، مشاور 
امور فنی و سیاســتگذاری اداره کل فرآورده های غذایی 
و آشامیدنی ســازمان غذا و دارو با بیان اینکه این میزان 
روغن خام آفتابگردان در ســال ۱۴۰۰ وارد کشور شده، 
گفته است: »معاونت غذا و داروی دانشگاه علوم پزشکی 
هرمزگان نسبت به نمونه برداری و آنالیز این روغن در آن 
زمان اقدام کرده اســت که به دلیل مغایرت در باقیمانده 
ســموم دفع آفات نباتی، این محموله نتوانســت مجوز 
ترخیص اخذ کنــد.« او ادامه داد: »واردکننده این روغن 
درخواســت نمونه برداری مجدد را ارائه کرد که باتوجه به 
اینکه کالا یک کالای استراتژیک بود، سازمان غذا و دارو 
با این درخواست موافقت کرد و آزمایش ها مجدداً تکرار 
شد. در همه موارد نمونه برداری، وجود نداشتن انطباق در 

باقیمانده سموم دفع آفات محرز شد.« 

تایید مدیرمسئولتایید سردبیرامضای دبیر سرویسساعت پایان ویراستاریساعت پایان صفحه آراییساعت شروع صفحه آرایی

عملکرد موفقی داشــته و ســرانه فضای ســبز شهری را 
افزایش داده و در مقابل تعدادی از کارشناسان اقتصاد 
شــهری از درآمدهای ناشــی از قطع درخت می گویند. 
بهروز شــیخ رودی، معاون پیشــین محاســبات و پایش 
عملکرد شــورای شهر تهران، جزو دســته دوم است که 
به »هم میهن« می گوید، درآمدی که شــهرداری در دوره 
مدیریت شــهری ششم از قطع درخت تا پایان بهمن ماه 
۱۴۰2 بــه دســت آورده، نســبتی با اعتبارات کاشــت 
درخت و جنگل کاری آن ندارد: »درآمد شهرداری تهران 
از ابتدای دوره ششــم تا پایان بهمن ماه ۱۴۰2 از محل 
جریمه قطع درختان در شهر تهران هزار و۶۰۳ میلیارد 
تومان اســت که نســبت به دوره پنجم ۱۳۵ درصد رشد 
داشته است. آقای زاکانی و چمران باید بگویند که مجوز 
ساخت وســاز در چند باغ و قطع چند درخت داده شده 
که این میزان درآمد را به دســت آورده اند؟ شورای ششم 
به ریاســت آقای چمران جریمه قطع درخت را به اندازه 
تــورم گران نکرد و این جریمــه حداکثر 2۰ درصد گران 
شــده اســت؛ یعنی قطع درخت برای بســازبفروش ها 
صرفــه اقتصــادی دارد. وقتــی درآمد حاصــل از قطع 
درخت افزایش پیدا کرده، یعنی تعداد درخت بیشتری 

هم قطع شده است.«
شیخ رودی آذرماه سال گذشــته اعلام کرده بود که در 
مدیریت شهری ششــم رقمی بیش از هزار و ۱۳۴ میلیارد 
تومــان درآمد از قطع درختان به دســت آمــده؛ این عدد 
نســبت به عملکرد مدیریت شــهری دوره پنجم ۹۵ درصد 

رشد پیدا کرده است.
او درباره آمارهای شــهرداری درباره ایجاد ۶2۶ هکتار 
فضای ســبز در دوره ششــم می گوید که بیشــتر این آمار 
مربوط به کمربند ســبز پیرامونی شهر تهران است: »باید 
حســاب کرد که برای ایجاد این میزان فضای ســبز چقدر 
هزینه شده اســت؟ ما ردیف بودجه ای به نام جنگل کاری 
پیرامون شــهر تهران داریم. از ابتدای روی کار آمدن دوره 
ششم تا پایان ۱۴۰2، ۱۰۹میلیارد تومان بودجه برای این 
کار تصویب و هزینه شده است. اگر این آمار صحت داشته 
باشد، یعنی ۶2۶ هکتار فضای سبز با ۱۰۹ میلیارد تومان 
ایجــاد و برای هــر هکتار جنگل کاری و فضای ســبز، پنج 
میلیارد و ۷۴۳ میلیون تومان هزینه شده است. این هزینه 
فقط برای کاشــت درخت نیست و صرف نگهداری آن هم 
باید بشــود. قاعدتاً بــا این بودجه نمی تــوان ۶2۶ هکتار 
درختــکاری انجام داد و فضای ســبز جدیــد ایجاد کرد. 
در بهتریــن حالــت می توان گفت رقم عملکــرد دوره های 
گذشــته را هــم به عنــوان عملکرد دوره ششــم حســاب 
کرده اند. ممکن است ۶2۶ هکتار فضای سبز در اطراف و 

خارج شهر ایجاد کرد ولی کسی آن را نبیند؟«
شــیخ رودی ادامه می دهد: »در کنــار این موضوع که 
گفته می شــود رکورد دوره های گذشته مدیریت شهری از 
نظر میزان ایجاد فضای ســبز زده شده، زاکانی اگر مدعی 
شــفافیت اســت، بگوید چند برابر دوره قبل از محل قطع 
درختان درآمد داشته  و این درآمد بابت قطع چند درخت و 

با بن چندساله در شهرتهران به دست آمده است؟«
بــه گفته او غیر از بودجه جنــگل کاری، بودجه دیگری 
هم برای فضای ســبز وجــود دارد که بخش زیــادی از آن 
برای نگهداری از فضای ســبز و حقوق و دستمزد کارکنان 
و کارگــران می شــود: »وقتــی از قطع درخــت این میزان 
درآمــد دارید، از نظر قانونی و منطقــی باید به ازای تعداد 
درخت قطع شــده، درخــت بکارید، اما در مقابل شــاهد 
این هســتیم که در برابر هــزار و ۶۰۳ میلیارد تومان درآمد 
از قطع درختان تنها ۱۰۹ میلیارد تومان از این پول صرف 
درخت کاری در قالب برنامه جنگل کاری در اطراف تهران 
شده است. براساس مصوبه شورای پنجم، شهرداری باید 
از محل جریمه قطع درختان نسبت به تملک باغات شهر 

تهران اقدام و این باغات را به بوستان تبدیل می کرد.«
معاون پیشــین محاسبات و پایش عملکرد شورای شهر 
تهران از بودجه فضای ســبز شــهرداری در ســال گذشته 
می گوید: »وقتی جریمه قطع درخت را دریافت می کنیم، 
باید آن را با میزان درختکاری انجام شــده مقایسه کرد که 
دراین زمینه عملکرد شــهرداری برخلاف تبلیغاتش که از 
»زنده بــاد درخت« حرف می زند، در مســیر زنده باد قطع 
درخت است! به هرحال در مقایســه با  درآمد هزار و ۶۰۳ 
میلیاردی از قطع درختان و هزینه تنها ۱۰۹ میلیارد تومان 
برای کاشــت درخــت در قالب جنــگل کاری در پایتخت، 
هرکســی متوجه می شــود که زنده باد درخت یک شــعار 

تبلیغاتی بیش نیست!«

آمارهای شهرداری تبلیغاتی است �
آرش میلانــی، عضو شــورای شــهر پنجم نیــز منتقد 
آمارهــای شــهرداری درباره توســعه فضای ســبز در دوره 
فعلی است. او به هم میهن توضیح می دهد: »فضای سبز 
برخلاف پروژه های عمرانی برای رســیدن به بهره برداری 
کامل نیــاز به زمان دارد و کاشــت نهال های پنج ســاله از 
نظــر ارزش اکولوژیــک قابل مقایســه با یــک درخت ۵۰ 
ســاله نیســت. این اقدام که تعدادی از درختان کهنسال 
را در بافت مرکزی حذف و بعد در محدوده حاشــیه شــهر 
چندبرابــر آن در یــک پــارک جنگلــی نهــال کاری کنیم 

قابل قبول نیست.«
او به پروژه های برنامه ریزی شــده برای ساخت وساز در 
پارک های لاله و قیطریه اشــاره می کنــد و ادامه می دهد: 
»در ارتباط با آمار عملکرد توســعه فضای ســبز جایگزین، 
بعضی از این آمارها مربوط به کمربندهای جنگلی اســت 
کــه هنــوز تبدیل به پــارک نشــده و قابل دســترس برای 
شــهروندان نیســت؛ بنابراین ایجاد تناســب بین آنچه در 
کمربنــد جنگلی کاشــته و آنچــه در پارک لالــه و قیطریه 
قطع می شــود نادرست اســت و هرکدام را باید متناسب با 
خودش مقایسه کرد. پارک های مرکزی مانند لاله نسبت به 
فضای سبز کمربندی، محل رجوع تعداد بیشتری از مردم 
است. این پارک ها از نظر میراث معنوی شهر ارزش بسیار 
بالایی نسبت به یک کمربند جنگلی تازه تاسیس دارد. آن 
خاطره جمعی که پنچ درخت کهنســال در پارک لاله دارد، 

درآمد شهرداری 
تهران از ابتدای 

دوره ششم تا پایان 
بهمن ماه 1402 از 
محل جریمه قطع 
درختان در شهر 

 تهران 
هزار و603 میلیارد 

تومان است که 
نسبت به دوره پنجم 

 135 درصد
 رشد داشته است 

 از قـطع درخـــــــتاندرآمد هزار میلیارد تومانی
بررسی هم میهن نشان می دهد درآمد 

شهرداری تهران از محل قطع درختان 35 
درصد افزایش داشته است

»فضای ســبز کمربند شــهر تهران تا سال ۱۴۰۴ از میزان 
۵۰ هزار هکتــار عبور خواهد کرد.«؛ این وعده ای اســت 
کــه معــاون شــهرداری تهــران فروردین ماه امســال، در 
هیاهوی خبرهای ساخت مســجد در پارک قیطریه تهران 
داد و گفــت کــه در پایان ســال ۱۴۰2 مســاحت فضای 
ســبز کمربند پایتخت از ۴۷هزار هکتار عبور کرد و سرانه 
فضای ســبز تهران در حد اســتاندارد است. این آمارها در 
شرایطی اعلام می شود که بررسی های هم میهن از بودجه 
شهرداری تهران نشــان می دهد از ابتدای کار دوره فعلی 
مدیریت شــهری تهران، درآمد حاصل از قطع درختان به 
هزار و ۶۰۳ میلیارد تومان رســیده و نســبت به دوره پنجم 

۳۵ درصد افزایش داشته است.  
حالا درســت در روزهایی که شــهرداری تلاش می کند 
بر اقدامات خود در حوزه افزایش فضای ســبز تاکید کند، 
خبرهایی از یک طرح تازه برای ساخت وساز در پارک های 
تهــران شــنیده می شــود؛ طرح هایــی که جزئیات شــان 
مشــخص نیســت اما حصارکشــی  ها نشــان می دهد در 
گوشــه ای از پارک ها پروژه ای در حال آغاز اســت.  بعد از 
طرح ساخت مسجد در پارک قیطریه نوبت به ساخت یک 
فضای جدید در پارک لاله رســید و بعد از آن هم خبرهایی 
از طرح ساخت یک مسجد در بوستان خوارزمی منطقه ۳ 

شنیده شد. 
بررســی داده های مربوط به فضای ســبز شهر تهران، 
حکایت دیگری اســت؛ آمارنامه شــهرداری تا پایان سال 
۱۴۰۱ نشــان می دهد که تعداد کل بوســتان های شــهر 
تا پایان این ســال دو هــزار و ۳۶۶ مورد بــود و درمجموع 
مســاحت کل بوســتان ها به شــش هزار و ۵۴۹ مترمربع 
می رسید. سرانه فضای سبز پیراشهری هم 2۵ هزار و ۹۴ 
مترمربع و سرانه فضای سبز شهری هم ۱۶/۷8 مترمربع 
گزارش شــده اســت. عــلاوه بر این ســرانه بوســتان ها و 
تفرجگاه های شــهری هم ۷/2۴ مترمربع و سرانه فضای 
سبز معابر هم ۹/۵۴ مترمربع به دست آمده است. در این 
گزارش فضای ســبز عمومی به عنوان عرصه پارک شهری، 
محلی، انهار، ریفیوژها و میادین و کمربند ســبز تهران در 
نظر تعریف شده و مجموع مساحت بوستان ها و فضاهای 
سبز عمومی شــهر تهران در همان سال ۶۱۴ هزار و ۱22 
مترمربع اعلام شد.  یک سال قبل از انتشار این آمار، سرانه 
فضای سبز تهران ازطرف رئیس سازمان بوستان های این 

شهر همان رقم ۱۶/۴2متر مربع اعلام شده بود.

رشد درآمد شهرداری از قطع درخت �
ایــن ارقام موافقــان و مخالفان زیــادی دارد؛ برخی 
از اعضای شــورای شــهر تهــران می گویند شــهرداری 

خبرنگار گروه جامعه
سارا سبزی

گزارش 
شــــهر


